
İtikâf günlerindeyiz

A.  rumuzlu  okuyucumuz:  “İtikâf  nedir?  Hükmü
nedir? Şartları nelerdir?”
Ramazanın son on günü geldiğinde, namaz kılınan bir mescidde ibadet için itikâf
niyetiyle  inzivaya  çekilmek  sünnet-i  müekkededir.  Peygamber  Efendimiz  (asm)
Medine’ye hicretten sonra her yıl Ramazanın son on gününde itikâfa çekilir, bütün
geceyi ve gündüzleri ibadetle ihya ederdi. Resul-i Ekrem’le (asm) birlikte mübarek
hanımları  da  hane-i  saadetlerinin  bir  odasında  itikâf  yaparlardı.  Hazret-i  Âişe
validemiz  (ra)  Ramazan’ın  son  on  günü  Peygamber  Efendimiz’in  (asm)  itikâfa
girdiğini,  ibadetle  meşgul  olduğunu,  ailesini  namaz  için  uyandırdığını  ve
hanımlarından  uzak  kaldığını  belirtir.

İtikâf lügatte bir şeye devam etmek demektir. Dinî bir terim olarak ise itikâf, ezan
okunan ve kamet getirilen bir mescitte, bir camide veya ibadet yapılan bir mabette
itikâf niyeti ile ikamet etmekten ibarettir. Ramazanın son on günü geldiğinde itikâfa
girmenin hükmü, sünnet-i müekkededir.

İtikâf kifâî nitelikte bir sünnet-i müekkededir. Yani bir beldede itikâf sünnetini bir
Müslüman yerine getirdiğinde diğer Müslüman’lardan bu mesuliyet kalkar.Sür’atle
akıp  giden hayat  serüvenimiz  içerisinde,  bazen,  koşuşturmayı  bir  tarafa  bırakıp
zamanımızı  tamamen  namaz,  itaat,  ibadet,  zikir,  tesbih,  Kur’ân,  Cevşen,  tevbe,
istiğfar… vs.  ibâdetlere  tahsis  ederek,  derin  tefekkürde bulunmaya olan mânevî
ihtiyâcımız inkâr edilemez.  İtikâf  sünneti  bize dünyâ hayatının mânâsı  ve âhiret
hayatının önemi üzerinde tefekkür etme ve ibret alma imkânı sağlar.

İslâm  büyüklerinden  meşhur  Ata  der  ki:  “İtikâfa  giren  kimse,  büyük  bir  zatın
kapısında  oturup,  ‘İhtiyacımı  almadıkça  buradan  ayrılmam!’  diyen  bir  ihtiyaç
sahibine  benzer.  Çünkü  o  da,  Cenâb-ı  Hakk’ın  bir  mabedine  girmiş  ve  ‘Beni
affetmedikçe buradan ayrılıp gitmem ya Rabbi!’ diyor.”

Cenâb-ı  Hak,  “Mescidlerde  itikâfa  girdiğiniz  zaman  kadınlarınıza  yaklaşmayın.
Bunlar Allah’ın sınırlarıdır.  Onlara yaklaşmayın.”1 âyetiyle, itikâfa girilecek yerin
“mescid” veya mescid hükmünde bir mabet olması gerektiğini bildirmiştir. Kadınlar,
evlerinin bir odasını mescid hâline getirerek, orada itikâfa girebilirler.

İtikâfın  şart  ve  rükünleri  şunlardır:  1-  Niyet  yapılmalıdır.  2-  Gündüzü  oruçlu
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olmalıdır. 3- İtikâf bir mescidde yapılmalıdır, 4- İtikâfa niyet eden Müslüman olmalı
ve dinî emirler hususunda mükellef bulunmalıdır.

Hanefîlerden İmam Ebû Yusuf’a ve Malikîlere göre itikâfın en az süresi “bir gün”dür.
İmam Muhammed ile Hanbelîlere göre itikâfın en az süresi, kişiye bağlı olarak “bir
andır”. Şafiîlere göre ise itikâfın en az süresi “Sübhânallah” diyebilecek kadar bir
zamandan biraz fazla olmalıdır.

Demek oluyor ki bir Müslüman, Ramazan’ın son on günü girdiğinde, itikâf niyetiyle,
bir  mescidde  veya  bir  camide,  en  azından  “bir  an”  veya  “Sübhânallah”  demek
süresinden daha fazlaca beklerse, bu sünneti ifa etmiş olur. Bir diğer ifadeyle, bir
Müslüman, Ramazanın son on günü içerisinde bir mescide vakit namazı kılmak için
girerken aynı zamanda “vakit namazı kılma süresince” itikâfa niyet etse, namazı kılıp
camiden çıkarken bu sünneti ihya etmiş olarak çıkar.

Sünnet-i Müekkede olan itikâfın en çok süresi ise, Ramazanın sonuna denk getirmek
sûretiyle on gündür. Eğer aralıksız on gün itikâfta bulunmaya niyet edilmemiş ise, bu
günlerde istenilen vakitlerde itikâf yapılabilir. Meselâ yalnız gündüzlerde veya bu
günlerin belli vakitlerinde itikâfta bulunmaya niyet etmek sahihtir.

Aralıksız on gün süreyle itikâfta bulunmaya niyet eden birisi, bu süre içinde mecbur
kalmadıkça itikâf yaptığı mescidden çıkmaz. Yalnız zarurî bir ihtiyacı için çıkar ve
hemen geri döner. İtikâf süresince hanımına yaklaşmaz.

Ramazanın son on günü içerisinde itikâfın sünnet-i  müekkede olmasının hikmeti,
Kadir Gecesini ihya etmektir. Çünkü Kur’ân’ın beyan buyurduğu gibi, bin aydan daha
hayırlı2 olması hasebiyle Kadir Gecesi, gecelerin en faziletlisidir. Kadir Gecesinin,
Ramazanın  son  on  günü  içerisinde  bulunduğu  hususunda  kuvvetli  görüş  birliği
vardır. İtikâfın bu geceye rastlamasının feyiz ve sevabı hadsiz ve hesapsızdır.

İtikâfta bulunan kişi, Kur’ân-ı Kerim, hadîs ve ilim okumak veya okutmakla meşgul
olmalı,  dînî  ve  îmânî  eserler  okumalı,  zikir  yapmalı,  namaz  kılmalı,  tefekkür
yapmalıdır.  İtikâf  süresince  hayırdan  başka  bir  şey  konuşmamalıdır.  Günah
içermeyen  sözleri  ve  kelimeleri  konuşmasında  bir  beis  yoktur.

Dünya  meşgalelerinden  sıkılan  ruhumuzun,  hususî  vakitlerde  bütün  zamanını
ibadete  ve  tefekküre  ayırması,  önemli  bir  ruhî  teneffüs  ve  istirahat  olarak
değerlendirilmelidir.

Kadir gecesinin de Ramazanın son on gününde bulunduğunu hesaba katarsak itikâfa
girmek hususunda mümkün olan fırsatları  değerlendirmek ve bu ibadeti  ifa  için



imkânlarımızı yoklamak, hiç şüphesiz mühim bir sünnet-i seniyyenin ihyasına vesile
olacaktır.
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